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آنچه از دولت دوازدهم به دولت 

گزارش
سیزدهم در حوزه قانونگذاری به 
ارث رسیده اســت، حجم بالای 
لوایحی است که باید تعیین تکلیف شود؛ لوایحی 
که هرکدام از آنها محصول هزاران ســاعت نفر 
کارکارشناسی برای رسیدن به صحن بهارستان و 
جلب نظر نمایندگان در کمیسیون های تخصصی 
مجلس است تا تبدیل به قانون شود؛ روندی که با 
تغییر ضرورت ها سبب شده است، دولت سیزدهم 
نیز لوایحی را تدوین کند و با تدوین آن، ستونی از 
لایحه در ترافیک بهارستان گیر کند، اما وضعیت 
لوایحی که دولت در مجلس دارد چگونه است؟این 
ســؤال، موضوع محوری گفت وگوی 
همشهری با »سید محمد 
حســینی«، معــاون 
پارلمانی رئیس جمهور 

است.

دولت دوازدهم،  چند لایحه را به مجلس 
ارائه کرده و سرانجام آنها چه شده است؟

برای پاسخ به این سؤال لازم است به آمار لوایح معوق 
دولت یازدهم که به دولت دوازدهم منتقل شد اشاره 
کنم. لوایح معوق دولت یازدهم که به دولت دوازدهم 
رســید، 76لایحه بود که از این تعــداد 36مورد به 
قانون تبدیل شــد و 6مورد نیز از سوی دولت مسترد 
شــد. یک لایحه از ســوی نمایندگان در صحن رد و 
4لایحه نیز در کمیســیون تخصصی مربوطه رد شد. 
اما دولت دوازدهم علاوه بر معوقات دولت یازدهم خود 
146لایحه را برای تصویب به مجلس ارســال کرد. از 
این تعداد 37لایحه به قانون تبدیل شد و 4لایحه نیز 
به درخواست دولت از مجلس مسترد شد.3لایحه نیز 
در کمیسیون تخصصی رد شد. در مجموع آمار لوایح 
دولت دوازدهم، 222لایحه به مجلس ارسال شد که 
از این تعداد 73لایحه تبدیل بــه قانون و 7لایحه در 
کمیسیون رد، 10لایحه از سوی دولت مسترد و یک 

لایحه نیز در صحن علنی رد شد.
هر دولتی میراث دار لوایح معوق دولت قبل است؟ 
بله این موضوع ناشی از مطول شدن روند رسیدگی به 
لوایح و مسائل دیگر است؛ به عنوان مثال، لوایح معوق 
دولت دهم که در دولت یازدهم بررســی شد نیز کم 

نبوده اســت. دولت یازدهم 56لایحه معوق داشت و 
خود نیز 195لایحه جدید را به مجلس فرستاد. به نوعی 
می توان گفت دولت یازدهم از نظر تعداد لوایحی که به 
مجلس ارائه کرده اســت با درنظر گرفتن لوایح معوق 
بالاترین آمار ارائه لایحه را به مجلس داشــته است. 
با این حال، بالاترین تعداد رد لوایح در کمیســیون با 
10مورد و نیز بالاترین رد لایحه در صحن را با 7مورد 

در کارنامه خود داشته است.
عملکرد دولت سیزدهم چگونه بوده 
است؟ آیا در این روند تغییری حاصل شده است؟ 

از ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم تــا پایان هفتم 
آذرماه، 177لایحه به مجلس ارســال شده است که 
از این تعداد سهم لوایح معوق دولت دوازدهم که در 
دولت ســیزدهم بررسی می شــود 127لایحه بوده 
اســت. به نوعی دولت تاکنون 50لایحه را براساس 
نیازها و مقتضیات روز جامعه تدوین و برای تصویب 
به مجلس ارائه کرده اســت. از مجموع 50لایحه ای 
که دولت سیزدهم آن را تدوین کرده است، 6لایحه 
به قانون تبدیل و یک مورد آن نیز از مجلس مسترد 
شده است و 41لایحه نیز اکنون در کمیسیون های 
تخصصی مجلس در حال بررسی است. 2لایحه نیز به 
شورای نگهبان برای تأیید نهایی ارسال شده است. از 

از 50لایحه ارسالی دولت سیزدهم تنها 6لایحه آن به قانون تبدیل شده است 

حمایت قوه قضاییه از تشکیل شورای 
حل اختلاف اصناف

رئیس قوه قضاییه به نقش  آفرینی اصناف در گره گشایی از مشکلات 
همپای نظام در 4دهه اخیر اشــاره کرد و گفت:»مجموعه اصناف 
کشور نه در کنار نظام و انقلاب که در متن نظام و انقلاب بودند و طی 

بیش از 4 دهه اخیردر رفع مسائل عدیده ای مشارکت داشتند.«
»غلامحسین محســنی اژه ای« در نشست مشــترک با اعضای 
اتاق اصناف و اتحادیه ها با تأکید بــر اینکه قوه قضاییه باید ملجا و 
پناهگاه افراد مظلوم باشد، افزود:»از ابتدای مسئولیت در این قوه 
تأکید داشتم که قوه قضاییه باید مرجع و ملجا تظلم خواهی همه 
آحاد جامعه باشد. هرصنف، قشر و جریانی که حتی ممکن است 
سلیقه و عقیده اش نیز با ما منطبق نباشد چنانچه تظلم خواه بود، 
دستگاه قضایی در چارچوب قوانین، ملزم است به تظلم خواهی او 
رسیدگی کند.« رئیس عدلیه تصریح کرد:»ضروری است مجموعه 
اصناف کشور بررسی کند که چه میزان از مسائل مبتلابه اصناف، 
مرتبط با قوا و دستگاه های مختلف کشور است و چه میزان از این 
مسائل به خود صنف مربوط می شود.همچنین باید سازوکاری برای 
نقش آفرینی هر چه بیشتر اصناف در وضع و اصلاح قوانین مرتبط با 

حوزه کاری آنان ایجاد شود.«
وی با اشــاره به تصویب برخی قوانین که به نفع تسهیل در فرایند 
تجارت و فعالیت اصناف است اشاره کرد و با اشاره به اینکه ممکن 
است برخی از این قوانین عملیاتی نشده باشند افزود:»اصناف، هر 
قانونی را که اجرایی نشده اعلام کنند تا سازمان بازرسی پیگیری  
کند که چرا قانون به مرحله اجرا نرسیده است؟ آیا مشکل از نبود 
امکان اجرای قانون به واســطه مسائل بودجه ای است؟ آیا مشکل 
ناشی از تعارض قوانین است یا اینکه با ترک فعل و سستی مجری 
مربوطه مواجهیم؟« رئیس دستگاه قضا به متولیان اصناف کشور 
پیشنهاد کرد مجموعه قوانین مرتبط با صنف خود را تدوین کرده 
و یک نســخه از آن را به هر مســئول و مدیر جدیدی که منصوب 
می شود ارائه کنند؛ چرا که یکی از موارد عدم اجرای قانون، ناآشنایی 
مدیر و مسئول تازه منصوب شده با مجموعه قوانین و مقررات حوزه 

مربوطه است.« 
رئیس عدلیه همچنین گفت:»با عنایت بــه تدوین برنامه هفتم 
و لایحه بودجه ســال 1402، اصناف باید همت کنند و مســائل 
مرتبط با صنف خود را به وزارتخانه های صمت و اقتصاد و ســایر 
دستگاه های مربوطه برای گنجانده شدن 
در برنامه و لایحه مزبور پیشــنهاد 
دهند.« اژه ای تأکیــد کرد:»قوه 
قضاییه از تشکیل شوراهای حل 
اختلاف در هر صنفی اســتقبال 
می کند و حمایت های لازم را در 
این خصوص به عمل می آورد؛ چرا 
که معتقدیم باید مســائل را تا حد 
ممکن به روش صلح و ســازش 

حل و فصل کرد.«/ میزان

قضایی

ارتش

لوایح در ترافیک بهارستان 

محمد دهقان 
معاون حقوقی رئیس جمهور 

با رونمایی از سامانه اجرای قانون اساسی، 
مردم می تواننــد موارد نقض اجــرای قانون 
اساســی را بــه مســئولان گــزارش دهنــد. 
هم اکنــون خانــه قانون اساســی و تشــکیل 
کرسی های آزاداندیشی درباره اجرای قانون 
اساسی در حال برگزاری است. در این خانه 
به دنبال آن هستیم که اجرای قانون اساسی 
در همــه ابعــاد و خــارج از تشــریفات انجام 
شــود چراکــه عــاج دردهــای کشــور اجرای 

کامل اصول قانون اساسی است. / ایرنا 

هادی طحان نظیف
سخنگوی شورای نگهبان 

برای برگــزاری انتخابات بهتــر به قانون 
انتخابات به روزرسانی شده نیازمندیم 
وامیدواریــم ســال آینــده انتخابــات بــا 
قانــون جدیــد برگــزار شــود. ایــن طــرح 
اکنــون در نوبــت بررســی در صحــن 
علنی مجلس شورای اســامی است و 
امیدواریــم هر چــه زودتر با بررســی آن 

این قانون برای اجرا اباغ شود. / ایرنا 

نقل قول خبر

امنیت پایدار در مرزهای کشور 
تحقق یافته است

فرمانده نیــروی زمینی ارتــش گفت:»امروز به واســطه 
پیشرفت های دفاعی که در سطح نیروی زمینی ارتش انجام 
گرفته است، توانسته ایم در تمامی نقاط صفر مرزی امنیت 

پایدار را ایجاد کنیم.«
امیر سرتیپ کیومرث حیدری با اشاره به اهمیت ارتقای توان 
دفاعی کشور، افزود:»اکنون به واسطه پیشرفت های دفاعی، 
تسلیحاتی، راهبردی و تاکتیکی که در سطح نیروی زمینی 
ارتش انجام گرفته است، توانســته ایم در تمامی نقاط صفر 
مرزی امنیت پایدار را ایجاد کنیم.« وی اضافه کرد:»نیروی 
زمینی با تغییرات ساختاری که درون خود ایجاد کرده است، 
امروز ضمن بهره گیری از نیروی انسانی کارآمد و متخصص 
در حوزه تولید تسلیحات نیز به خودکفایی رسیده است که 
در این رابطه می توان به تســلیحات ضد زره، سامانه پهپاد، 
تجهیزات بالگردی اشاره کرد.« حیدری با تأکید بر افزایش 
قدرت تحرک نیروی زمینی ارتش، گفت: »یگان های متحرک 
هجومی نیروی زمینی در مرزهای کشور مستقرند و اشراف 

اطلاعاتی خوبی بر منطقه دارند.«/ فارس
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مجموع طرح های معوق دولت دوازدهم که به دولت 
سیزدهم به ارث رسیده اســت نیز 22مورد به قانون 
تبدیل، 16مورد مسترد، یک لایحه در صحن و یک 
لایحه در کمیســیون رد شده اســت. 2لایحه نیز با 
اصرار نمایندگان بر مصوبه خود به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارجاع شده و 17لایحه نیز در شورای 

نگهبان در حال بررسی است.
یکی از ســؤالاتی که به شکل جدی 
مطرح مي شود این اســت که با توجه به ترافیک 
بالای لوایح و زمانبربودن بررسی آنان در مجلس، 
چه زمانی ممکن است لایحه ای که از سوی دولت 

به مجلس ارسال می شود بررسی  شود؟ 
تعیین مدت زمان صرف شده برای تدوین و تنظیم یک 
لایحه به شکل دقیق ممکن نیســت؛ چرا که لوایح از 
حیث تعداد مواد و بندها با هم یکسان نیستند. ممکن 
است لایحه ای مانند »لایحه حفظ کرامت و حمایت از 
زنان در برابر خشونت« با لایحه »نحوه مدیریت تعارض 
منابع« که شــامل موارد متعــدد و مرتبط با وظایف 
دستگاه های مختلف اجرایی است نیازمند کار بیشتر 
و صرف وقت و کارشناســی های طولانی تری باشد. 
ممکن اســت یک لایحه در قالب ماده واحده تنظیم 
شود بنابراین نباید لوایح را با یک دید از نظر زمان برای 
بررسی و هزینه هایی که برای تدوین و کارشناسی آن 

صرف شده است با یکدیگر مقایسه کرد.
 تأخیر بررسی و اعمال نظر نهایی درباره 
لایحه ارسالی ممکن است این ضرورت ها را تغییر 
دهد و عملا یک لایحه را از حیز انتفاع خارج کند. 

آیا این موضع جای نگرانی ندارد؟
این موضوع یکی از نگرانی های است که داریم. دولت 
هم اکنــون 130لایحــه در مجلــس دارد که به نظر 
می رسد با وجود تقدیم 539طرح تدوین شده از سوی 
نمایندگان ممکن است زمان رسیدگی به این لوایح با 
تأخیر زیادی همراه شود. از این رو، انتظار ما از مجلس 
و نمایندگان این است که در جلسات مجلس، اولویت 
را بر بررسی لوایح ارسالی از سوی دولت قرار دهند تا 

بتوان لوایح منتظر بررسی در مجلس را به روز کرد.
اما هیأت رئیســه معتقد اســت  که 
نمی تواند جلوی ارائه طرح هــای نمایندگان را 

بگیرد و شاید این انتظار شما محقق نشود.
ببینید! بســیاری ازطرح هایی که نمایندگان محترم 
ارائه می کنند با لوایح دولت همپوشانی زیادی دارد. اگر 
روند بررسی لوایح در مجلس شتاب بگیرد، بسیاری از 
طرح های اعلام وصول شــده کاهش یافته و بسیاری از 
مطالباتی که نمایندگان دارند پاسخ داده می شود. این 
موضوع سبب می شــود دولت در اجرای وظایف خود با 
چالش کمتری روبه رو شود. از سوی دیگر، توجه مجلس 
به تقاضای دولت نســبت به تسریع در بررسی لوایح در 
کمیسیون های تخصصی موجب رفع خلأهای قانونی و 

موانع و نیز ارتقای کارآمدی دولت خواهد شد.


